
 

                                                                                                           2022. január

 November elején, ahogy visszajöttünk az őszi szünetből, a 
gyerekek nem csak a tanulásba vetették bele magukat, 
hanem az aktív iskolai életbe is. Az első héten - a 
Környezettudatos nevelés kialakítása program keretein 
belül - osztályonként plakátokat készítettek a Takarékossági 
világnap alkalmából. Az ötödik és hatodik évfolyamon 
osztályok közötti frizbi versenyt rendeztek, a hetedik és 
nyolcadik évfolyamon pedig lezajlott a Baranyi Kupa 
labdarugó torna. Iskolánk két csapattal indult, és a B csapat 
meg is szerezte az előkelő első helyet. Második a 
körösladányi, a harmadik pedig a füzesgyarmati A csapat 
lett. A bucsai a negyedik, a szeghalmi csapat pedig az 
ötödik helyet szerezte meg. Ezzel egy időben zajlott a 
területi futball- bajnokság is, ahol a füzesgyarmati B csapat 
továbbjutott a megyei fordulóba. 
 Megrendeztük iskolánkban a hagyományos Szépíró ver-
senyt, amelyen -a vírushelyzetre való tekintettel- most csak 
saját diákjaink vehettek részt. A feladat egy korosztálynak 
megfelelő nehézségű szöveg lemásolása volt, ennek 
külalakját pontozták a bírák. A következő eredmények 
születtek: 
2. évfolyamon: 
I. Köleséri Dóra (2.a) 
II. Fehér Petra (2.a) és Köleséri Bianka (2.a) 
III. Bere Korinna Fruzsina (2.b) 
3. és 4. évfolyamon: 
I. Vámos Viktória (4.b) 

II. Papp Léna (4.a) és Szénási Kata (4.c)
III. Bagdi Levente (4.a) 
5. és 6. évfolyamon: 
I. Bagdány Anna (5.b) 
II. Dávid Dóra (5.b)
III. Vadász Nándor (5.b)
7. és 8. évfolyamon: 
I. Szabó Bettina (7.a)
II. Kerékgyártó Enikő (8.b)
III. Szabó Anita Angelika (8.a). 
Gratulálunk a nyerteseknek! 

 November utolsó hete Pályaorientációs hét volt 
intézményünkben. Ez alatt az osztályfőnökök irányításával 
diákjaink, minden osztályban különböző mesterségekkel 
ismerkedtek meg, amelyek majd segíthetnek a későbbi 
pályaválasztásban. Ezután idén is közös adventi 
gyertyagyújtást tartottunk iskolatelepenként, kis műsorral, 
énekléssel hangolódva a közelgő karácsonyra. 
Decemberben reményeink szerint iskolatelepenként 
megtarthatjuk a korábbi években hagyományossá vált 
Jótékonysági Karácsonyi Vásárunkat. Az aktuális 
információkat igyekszünk kirakni az iskola Facebook 
oldalára, a pontos programról ott lesz érdemes 
tájékozódni. 

 Az Emberi Erőforrás Minisztériuma megbízásából az Em-
beri Erőforrás Támogatáskezelő nyílt pályázat keretében – 
az elmúlt évekhez hasonlóan – meghirdette a Bursa 
Hungarica Felsőoktatási Önkormányzati Ösztöndíj-
pályázatot.
 Füzesgyarmat Város Önkormányzata ismételten csat-
lakozott a Bursa Hungarica Felsőoktatási Önkormányzati 
Ösztöndíjpályázat 2022. évi fordulójához, melynek célja 
anyagi segítség nyújtása a felsőoktatás nappali tagozatán 
tanuló, szociálisan rászoruló diákok részére.
 A benyújtott pályázatokat a Füzesgyarmat Város Önkor-
mányzat Képviselő-testület Szociális és Humánügyek 
Bizottsága elbírálta. Minden benyújtott pályázat érvényes 
volt.

 Támogatottak:
   1. Furkó Dániel Miksa
   2. Lázár Sándor
   3. Fegyver Gábor
   4. Fábián Leila Beatrix
   5. Fábián Rita Ilona
   6. Tóth Ádám

További eredményes tanulást kívánunk!

Bursa Hungarica Ösztöndíjpályázat

Iskolai hírek

Bánfi Attila 
intézményvezető
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 Nagy öröm és meglepetés érte Szabó László és Szabó 
Lászlóné (Szebenduo K.) helyi vállalkozókat. November 
12-én Kecskeméten a SPAR Aranyfenyő díjkiosztó gáláján, 
a Spar Partner kategória díjazottjai közül országos szinten 
II. helyezést értek el. A szempontokat külön bizottság 
vizsgálta a Spar Partner Földi Csemege boltnál is. 
Értékelték a bolt rendezettségét, feltöltöttségét, tisztaságát, 
a kiszolgálást, a fejlődést, a pénzügyi fegyelmet, valamint az 
üzlet árukínálatát. Ez a szép eredmény az ott dolgozó 
vezetők és kollégák kitartó, áldozatos munkájának 
eredménye.                                                                  
Ezúton köszönjük az itt dolgozók munkáját és a vásárlók 
megtisztelő bizalmát.

Ismét dobogón

SPAR vezetősége
Szabó Lászlóné

MEGKEZDŐDÖTT A KOMPLEX 
HULLADÉKGAZDÁLKODÁSI RENDSZER 

FEJLESZTÉSE A DÉL-ALFÖLD TÉRSÉGÉBEN
2021.09.30.

A Délkelet-Alföld Regionális Hulladékgazdálkodási Rendszer 
Létrehozását Célzó Önkormányzati Társulás támogatás 
segítségével bővül és korszerűsödik a hulladékgyűjtés 
járműflotta, valamint nagy számban kerül beszerzésre 
hulladékgyűjtő edényzet a lakosság számára. Fejlesztés 
keretein belül korszerűsödnek a hulladékkezelő 
létesítmények, új átrakóállomással és hulladékudvarral válik 
gazdagabbá a térség. A fejlesztésnek köszönhetően a jövőben 
hatékonyabban lehet a hulladékot begyűjteni és nagyobb 
hulladékmennyiség kezelésére lesz lehetőség. A projekt a 
Széchenyi 2020 program keretében összesen 2,9 millárd forint 
vissza nem térítendő Európai Uniós és a Magyar Állam által 
nyújtott támogatásból valósul meg.

 A Széchenyi 2020 program keretében a „Komplex 
hulladékgazdálkodási rendszer fejlesztése a Dél- Alföld 
térségében, különös tekintettel az elkülönített 
hulladékgyűjtési, szállítási és előkezelő rendszerre” című, 
KEHOP-3.2.1-15-2017-00010 azonosító számú pályázat 
összesen 2 908  608 389 Ft-ból valósul meg, melyből az 
Európai Uniós és a Magyar Állam által nyújtott támogatás 
összege 2 622 499 810 Ft.
 A fejlesztés megvalósítója a Délkelet-Alföld Regionális 
Hulladékgazdálkodási Rendszer Létrehozását Célzó 
Önkormányzati Társulás, amely sikerrel pályázott és 
valósított meg korábban is hulladékgazdálkodási 
fejlesztéseket. A jelen fejlesztés szükségszerű a jogszabályi 
előírások szigorodásának és az országos 

hulladékgazdálkodási célok elérése érdekében. A projekt 
eredményeként fejlesztésre kerülnek a már meglévő 
létesítmények, mint az orosházi, szeghalmi és mezőhegyesi 
hulladékátrakó állomások, valamint a békéscsabai 
hulladékkezelő és komposztáló. A begyűjtés és szállítás 
hatékonyságának növelése érdekében új átrakó állomás 
létesül Gyomaendrődön és egy új hulladékudvar 
Békéscsabán. 
 Jelentősen bővül a járműpark, összesen 17 db járművel, 
valamint 50.400 db különböző méretű gyűjtőedény járul 
hozzá a komplex hulladékgazdálkodási rendszer 
biztonságos üzemeltetéséhez. 
 A projekt megvalósítása során már lezajlott az eszközök és 
járművek beszerzése és átvétele. 
 A megvalósítás 2021-ben az építési feladatok elvégzésével 
folytatódik.
A projekt fizikai befejezésének határideje 2023.12.01.
A projektről bővebb információt a www.dareh.hu oldalon 
olvashatnak.
További információ kérhető: nfp@nfp.hu

Sajtóközlemény
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 Nagy Nikolett-tel beszélgetünk, aki a lányok számára 
talán kissé szokatlan sportágban, a labdarúgásban 
jeleskedik.
 Kérlek, mutatkozz be az olvasóknak néhány mondat-
ban!  
 Nagy Nikolett, 15 éves füzesgyarmati 9. osztályos tanuló 
vagyok. A labdarúgással 2013-ban, első osztályos 
koromban kezdtem el foglalkozni Blága Attila tanár úrnál. 
Hét éves koromtól 8. osztályig versenyszerűen atletizáltam, 
számos körzeti, megyei versenyen értem el kiemelkedő 
eredményt. A legsikeresebb a mezei futásban voltam, ahol 
az országos döntőig jutottam. Várkonyiné Csáforda Éva 
tanárnő sokat segített ezek elérésében, hisz vele edzettem 
ezekre a megmérettetésekre. Csapattal mindig arany- vagy 
ezüstérmet szereztünk ezeken a versenyeken.
 Hogy kerültél Debrecenbe?
 2019 nyarán döntöttem úgy, hogy tovább lépek, és eli-
gazolok Debrecenbe a DVSC-DEAC csapatába, ahol tavaly 
a bajnokság végén 2. helyezést értünk el.  Egyéni sikerként 
könyvelhetem el, hogy 2020-ban a keleti régió U 14-es 
válogatott keretének tagja voltam. Hamar megszoktam az új 
környezetet, és könnyen ment a beilleszkedés, mind a 
csapatba, mind az iskolába. Sok új élménnyel gazdagodtam, 
amit soha nem fogok elfelejteni. Szerintem hatalmas fizikai 
és mentális fejlődés volt ez a két év a DEAC csapatánál.

 Hogy találkoztál a Ferencváros labdarúgó csapatával?
 Tavaly nyáron kaptam egy meghívást az FTC csapatába, 
hogy szívesen látnának egy próbajátékon. Nagy meg-
tiszteltetés volt ez számomra, éltem is a lehetőséggel. 
Először egy, utána pedig már több napos tréningen 
ismerkedtem a Ferencváros csapatával. Rengeteg pozitív 
tapasztalatot szereztem az edzéseken és néhány nap alatt 
kifejezetten sokat tanultam a pályán. Végül úgy döntöttem, 
hogy az általános iskola hetedik és nyolcadik osztályát 
Debrecenben fejezem be, és majd 1 évvel később akár a 
Ferencváros csapatában, akár egy másik csapatban, de 
kipróbálom magam. 
 Az edzések, versenyek, mérkőzések mellett, hogy 
sikerült lépést tartani az iskolai tanulmányaidban?
 Tanulmányi munkámat is nagy szorgalommal végzem. 
Első osztálytól, nyolcadik osztályig minden évet kitűnő 
eredménnyel zártam. Általános iskolában a kedvenc 
tantárgyam a német, testnevelés és a biológia volt, most 
már az angol is ezek közé tartozik.  Német területi 
versenyeken számos második és harmadik helyezést értem 
el az évek során.
 Hogyan és mikor kerültél Felcsútra?
 2021 nyarán igazoltam át a Puskás Akadémiába. Először 
egy próbajátékon, majd egy azt követő játékos kiválasztó 
napon vettem részt, ami után felhívtak, hogy szívesen 
látnak Felcsúton, az akadémián.
 Hogy telik egy napod Felcsúton, a Puskás Akadémián?
 Reggel 6:40 kor magunktól kelünk (ha szükséges a 
nevelőtanár ébreszt minket). Miután mindennel elké-
szültünk, átsétálunk a sulival szemben lévő étkezőbe 
reggelizni, 7:30-tól pedig már kezdődik az első tanóra a 
Letenyei Lajos Szakközépiskola és Szakiskola 9. 
osztályában. Napközben az iskolában vagyok szemben az 
akadémiával, utána pedig az attól pár perce lévő 
kollégiumba megyek vissza, ahol a délutáni edzésig még 
van időm az aznapi írásbeli lecke elkészítésére.  16:00 óra 
körül indulok edzésre, ahol mindig nagyon jól érzem 
magam és napról napra egyre többet fejlődök. Edzés után 
együtt vacsorázunk a kollégiumi csapattársaimmal a közös 
étkezőben. Az este további része még tanulással, 
ismétléssel, némi lazítással telik. A biciklizés, futás, 
csocsózás jelentik számomra a kikapcsolódást. 22:00-kor 
van takarodó, vagyis lámpaoltás a kollégiumban.
 Haza tudsz látogatni a hétvégéken?
 A meccsek általában hétvégén vannak, így kevés időt 
töltök otthon, de ezt próbáljuk minél rugalmasabban 
megoldani. Ha úgy alakul, hogy vasárnap meccs és péntek 
délután még edzés van, akkor a szombat-vasárnapot a 
kollégiumban töltöm, de ilyenkor többen is bent maradnak. 
Szerencsémre, eddig szinte mindig haza tudtam menni 
hétvégére akár egy vagy másfél napra. 

folytatás a következő oldalon

Úton a csúcs felé Füzesgyarmatról
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      "Ősi népszokásaink garmadával vannak,
       De ha nem őrizzük, szanaszét szaladnak,
       Elkallódnak sorban, elfelejtjük mindet,
       Pedig unokának emléket ez hirdet.
       Néhányat közülük most mi összeszedtünk,
       Abból el nem vettünk, inkább hozzátettünk"

 A vendégek asztalhoz ültetése után, a vacsora előtt jó 
magyar szokás szerint a vőfély egy pohár pálinkával 
köszöntőt mond az iú pár egészségére. Ezután a család 
akaratának megfelelően amennyiben kérik, akkor a 
Himnusz meghallgatása- közös eléneklése következik. 
Igény esetén a székely Himnusz is felcsendül.
 „Hiába volt neki hét hű felesége,
   A szomszéd asszony tyúkját mégis megpitélte!”
 A mi tájegységünkön a tyúkhúsleves csigatésztával a 
lakodalmi leves. Az első tál leves behozatalára egy zenekari 
„tus” hívja fel a figyelmet, majd a vőfély pikáns, az iú pár 
számára kissé provokáló vers kíséretében leteszi azt a 
mátkapár elé. Előfordulhat az is, hogy az első tál leves 
helyett egy „szépen” feldíszített főtt kakas kerül tálalásra, és 
arról szól a kétértelmű tószt. Amíg a felszolgálók kihordják 
a násznép számára a levest és a főtt húst, illetve a vendégek 
esznek, addig a zenekar hallgató nótával szórakoztatja a 
násznépet, majd ők is megvacsoráznak.
 A terítésváltás alatt rövid történettel, anekdotával 
szórakoztatja a vőfély a vendégeket. Néhány éve még 
elképzelhetetlen volt birkapörkölt nélkül a lakodalom, 
mára ez változott. Sok esetben a birkapörkölt helyett 
marhapörköltet, vagy akár töltött káposztát tálalnak 
második fogásként, és „B” menüként sültes tálak kerülnek 
az asztalokra. Az első tálak behozatala a vőfély feladata, 
melyeket egy-egy odaillő vers elmondása mellett tesz le az 
iú pár elé. A vacsora elfogyasztása után borköszöntő 
következik, természetesen ismét az iú pár egészségére.
 30-40 éve még hagyomány volt vacsora után az „asztali 
áldás”, amikor is a zenekar hangszerrel a kezében odament 
az asztalokhoz, és minden vendégnek elhúzták a nótáját. A 
szokáshoz tartozott az is, hogy ezért cserébe a vendég pénzt 
adott a zenésznek, azaz belehúzta a vonóba. Amikor 
hónapokkal a lakodalom előtt megfogadtak egy zenekart, 

megbeszélték, hogy lesz-e asztali áldás, hiszen ez jelentős 
plusz juttatás volt a zenekar számára. Ezen felül olyan 
alkuról is emlékeznek, hogy a zenekar a menyasz-
szonytánckor összegyűjtött pénz 10%-áért ment el 
muzsikálni. Szintén a régmúlt gyakorlata volt az is, hogy a 
vendégek 2-3 literes demizsonokba vitték a saját borukat, és 
vacsora után azt itták, illetve itatták családtagjaikkal, 
komáikkal. Ezek a szokások mára már feledésbe mentek. A 
zenész a hangszerrel a helyén marad, a vacsora után tánc és 
mulatozás jön. A házibort sem viszik már, ehelyett a 
felszolgáló sok fajta üdítőitallal és szeszes itallal kínálja a 
násznépet.

 Jenei János 1923. 
december 29-én született 
Füzesgyarmaton. Az 
általános iskola elvégzése 
után földműveléssel 
foglalkozott. A jobb 
megélhetés reményében 
szerencsét próbált 
Budapesten, de néhány év 
múlva a föld és a lovak 
szeretete hazavonzotta.
1950 decemberében 
feleségül vette Aranyos 
Esztert, házasságukból 
hét gyermek született.
1960 januárjában belépett 
az Aranykalász Termelő Szövetkezetbe, ahol fogatosként 
dolgozott. Amikor a gépek átvették a szerepet a 
földművelésben, ő átment a szárító üzembe dolgozni. 1983-
tól, nyugdíjasként éjjeliőr volt a macskási gépparkon.
Fiatal korától aktív életet élve, számos lakodalomban látta 
el a vőfélyi feladatot Füzesgyarmaton és Kertészszigetben is. 
Tagja volt a népdalkörnek, és az ottani összejöveteleken a 
vacsorát több esetben is az általa felelevenített régi 
rigmusokkal tálalták fel.
Nyugdíjas éveiben mindvégig örömét lelte a jószág-
tartásban és a kert művelésében. 2003 májusában hunyt el.
.

Lánczi Csaba

Az utazás sok időt vesz igénybe, de gyakran együtt utazom 
a kollégiumi vagy csapattársakkal. Így kevésbé unalmas a 
vonatozás, de előfordul, hogy autóval tesszük meg az utat.
 Mik a terveid a jövőt illetően? 
 A jövőre nézve egyik nagy álmom és célom, hogy egy 
magasabb szintű külföldi csapatban focizzak. Ennek 
érdekében az edzéseken teljes intenzitással dolgozok, 
küzdök, szinte mindent alárendelek a labdarúgásnak.
 Kik támogattak, segítettek pályafutásod során?

 Az eddigi sikereim elérésében nagy segítség volt a szüleim 
támogatása, akik vittek-hoztak a meccsekre, ott voltak és 
szurkoltak nekem. Köszönöm nekik! Sokat köszönhetek 
még Nyéki Szabolcs és Bánfi Attila edzőknek, akik nagy 
szakmai tapasztalatukkal füzesgyarmati éveim alatt 
támogattak, tanítottak és segítettek abban, hogy sikeres 
legyek.
 Köszönjük szépen, sok sikert kívánunk a terveidhez!
 HJVKKI

Sárréti lakodalmas szokások és füzesgyarmati vőfélyek 9. rész
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 2021 őszén a hagyományokhoz hűen ismét összegyűltek 
a solymászok városunkban. Ennek apropójából 
kérdeztük Takács Attilát, a Füzesgyarmati 
Vadásztársaság fővadászát.
Mi a pontos elnevezése a rendezvénynek és kik 
szervezték?
 Az esemény pontos elnevezése: XXX. Nemzetközi 
Solymásztalálkozó. Korábban a Magyar Solymász Egyesület 
rendezte, de ennek felbomlása után idén az újonnan 
megalakult Magyar Iak Reform Solymász Alakulata 
(MIRSA) Egyesület vette át a feladatot.

  
 Hányadik alkalommal látja vendégül a program részt-
vevőit Füzesgyarmat? 
 A városunkban ennek a találkozónak már hagyományai 
vannak. Mondhatjuk azt, hogy az elmúlt években 
rendszeresen megtartották, ha nem is minden esetben 
nemzetközi szinten.
 Idén nemzetközi volt a találkozó. Milyen országokból 
jöttek a vendégek?
 A világ minden tájáról -Bulgáriából, Olaszországból, 
Hollandiából, Németországból, Ausztriából, Szlovákiából, 
Csehországból, Horvátországból, az Amerikai Egyesült 
Államokból, illetve természetesen Magyarországról- 
érkeztek hozzánk a vadásztársaságok képviselői, hivatásos 
vadászok, kísérők és a kürtös csapat. Összesen 80 fő.

 Miért szeretnek idejönni a solymászok?
 Ennek több oka is van. Az egyik, hogy városunk és a kör-
nyék adottságai nagyon jók (a vadászterületen kevés 
légkábel található). Békés megye az apróvadak fellegvára, 
itt a legnagyobb a mezei nyúl populációja. A másik ok, 
amiért vadászaink szívesen látogatnak el ide hozzánk, mert 
annyira jól érzik itt magukat. A találkozón kívül is 
örömmel keresik fel a helyet a vidék nyugodtsága miatt.
Ez a rendezvény a megye több települését-Füzesgyarmatot, 
Szeghalmot, Mezőberényt, Kertészszigetet, Bucsát-felölelő 
találkozó volt, amelynek központjául a mi településünk 
szolgált, hiszen a vendégeink is itt kaptak szállást a 
Kastélypark Fürdő területén.
 Hány napig tartott a rendezvény? 
 Közel egy hétig tartózkodtak itt vendégeink. Hétfőn került 
sor a megnyitóra vagy toborzóra, ahol a MIRSA Egyesület 
elnöke mondott beszédet, majd keddtől péntekig 
mindennap vadásztak. Esténként előadások keretében 
élménybeszámolók hangzottak el, ahol eszmecserét 
folytattak a vadászati lehetőségekről, módokról és a nap 
eseményeiről.
 Mit lehet tudni a solymászatról?
 A solymászat a ragadozó madarak idomítását, a velük tör-
ténő vadászatot, valamint ezeknek a madaraknak a 
tenyésztését is magába foglalja. Nemcsak sólymokkal 
történő vadászatot jelent, hiszen eredményesen 
használhatók a különböző sas-, héja-és ölyvfélék is. 
Hagyományőrző szerepe vitathatatlan, több ezeréves múltra 
tekint vissza. Valahol Belső-Ázsia pusztáin élhetett az a 
gyűjtögető-nomád vadász, aki először tartott 
vadászmadarat. A felnevelt szelíd madár ösztönének 
engedelmeskedve vadászni kezdett, majd visszatért az 
emberhez. Így indulhatott hódító útjára ez a vadászati mód. 
Viszont a solymász madara soha nem válhat házi 
kedvenccé, amelyet szépsége miatt tartanak a ház elé 
kikötve.  A magyar solymászat története is mély 
gyökerekkel rendelkezik, valószínűleg a magyar nép 
kialakulásával egykorú, hiszen eredetmondánkban Emese 
ősanyánkat álmában egy sólyom(turul) termékenyíti meg.
 Milyen feltételei vannak, hogy valaki solymász legyen?
 E hobbi űzéséhez számos vizsga és engedély szükséges: el-
méleti vadászvizsga, solymászvizsga (elméleti és 
gyakorlati), természetvédelmi vizsga és az illetékes 
természetvédelmi hatóságtól beszerzett engedély. 
Feltétlenül meg kell említenünk, hogy a vadászmadarak ára 
és tartása meglehetősen drága, s ha megbetegszenek, 
gyógyíttatásuk pedig igen költséges.
 Hogyan zajlik egy vadászati nap?
 A reggel eligazítással kezdődik, ahol ismertetik a szabá-
lyokat (vadászterület, terepakadályok), ezt követően egy 
vonalban állnak, és kezdődhet a vadászat.
 A solymászokat alapvetően három csoportra oszthatjuk: 

Nemzetközi Solymásztalálkozó Füzesgyarmaton

folytatás a következő oldalon
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 2021. szeptember 24-től egy hónapon át volt megtekint-
hető a legutóbbi időszaki kiállításunk a Sport u. 3-ban. 
Ezúttal a legrégibb és a legfíatalabb egyházról szólunk. 

A KATOLIKUS EGYHÁZ 
 A füzesgyarmati katolikus 
egyház a Szeged-Csanádi 
Püspökséghez tartozik. A 
képen az egyházmegye 
püspökének, Kiss-Rigó 
Lászlónak a címere látható. 
 A címer három részből áll. A 
külső, rangjelző rész – az 
egyházi előírásoknak megfe-
lelően – a püspökök jelképe, a 
zöld püspöki kalap 6-6 bojttal, 
3 sorban (1 – 2 – 3). A 

címerpajzson elhelyezkedő jelképek gazdag jelentéssel 
bírnak. A kősziklán álló római oszlop az egyház jelképe: „Te 
Péter vagy, és én ezen a kősziklán építem fel 
egyházamat.” (Máté 16,18). Az oszlopot a máltai kereszt 
egyik változata koronázza meg. Az oszlopra csavarodó 
növények (a szőlő és egy másik gyümölcs) az élő közösséget 
szimbolizálják. A két lombos fa itt valószínűleg a kettős 
gyökérre, Szegedre és Csanádra utal. A címer felirata (ezt a 
címer tulajdonosa választja): „Virtus, Dilectio, Sobrietas”, 
azaz „Erő, szeretet, józanság”. A címerpajzs mögött látható 
kereszt és kard – a szimbolikus jelentésen túl – egységbe 
fogja a címer három részét. 
 A füzesgyarmati katolikus templomról 1332-ből és 1552-
ből is van említés. A középkori plébánia valaha a mostani 
református templom helyén állhatott. A történelem viharai 
azonban szinte minden nyomát elsodorták. Aztán 1878-

ban özvegy gróf Vécsey Edéné Blanckenstein Vilma 
kápolnát építtetett a kastélyhoz közeli négy holdas 
parkerdőben, hosszúsága 15, szélessége 8, magassága 18 
méter. 1908-ban gróf Blanckenstein Pál és neje, született 
Eszterházy Mária grófnő megújíttatta. 2014-ben ismét 
felújításra került a kriptával együtt, a család 
beleegyezésével, újraszentelése pedig a család részvételével 
történt. A toronyban két harang lakik.
 1908-ban került a kápolnába a főoltár. Fából készült, 
neogót stílusú. 
Képe Szűz Máriát ábrázolja a gyermek Jézussal. A kép két 
oldalán egy-egy angyalszobor található. Az oltáron 
aranyozott tabernákulum van a monstrancia vagy 
ostensorium (liturgikus edény) számára, amelyben az oltári 
szentséget (a Krisztus testét jelképező ostyát) tartják. 
Ünnepélyes szentségkitételkor vagy körmenet alkalmával 
használják. Az oltár mögött van a sekrestye. 
 A szentély jobb oldalán a Jézus szíve szobor található. 
Mellette ég az örökmécses annak jeleként, hogy Jézus 
testileg és lelkileg is jelen van. Az oltár mindkét oldalán 
kegyúri pad található. A szentély bal oldalán kis 
bemélyedésben áll a keresztelőmedence, amely vörös 
márványból készült, fa fedéllel. Tőle jobbra áll a húsvéti 
gyertya, balra a falon feszület, alatta a papi szék. A bal 
oldali kegyúri pad előtt az ambó, rajta a Szent Könyv. A 
kápolna négy színes üvegablaka szőlőindákkal és 
búzakalásszal van díszítve. 
 A bejárati ajtó mellett jobbra faragott nyitott gyóntatószék, 
balra Szent József a kis Jézussal és Szent Antal a gyermek 
Jézussal szobrok láthatóak. Itt áll a kápolna harmóniuma, és 
egy emléktábla Buri János templomépítő plébánosnak, aki
a leghosszabb ideig szolgált itt a hívek nagy örömére. 
 

az 1. csoport parlagi sassal nyúlra és őzre, a 2. csoport 
héjával vagy Harris-ölyvvel nyúlra és fácánra, a 3. csoport 
tagjai vándor- vagy kerecsensólyommal fácánra vadásznak. 
A fácán esetében használhatnak kutyát is, aki felveri és 
megállja a vadat. A nagy vadnál töretet is adnak, vagyis 
annak elejtésekor a vadász egy gallyat letör a fáról, majd a 

vad sebébe mártva a kalapjára tűzi, és egy napig hordja, így 
tisztelegve az elejtett préda előtt. A vadászat zárásaként 
pedig bemutatják a terítéket.
 Milyen eredménnyel zárult ez a találkozó?
 Ez a fajta vadászat nem olyan termékeny, mint a fegyverrel 
történő vadászat, de az elejtett zsákmány (5 őz, 13 fácán és 
26 nyúl) így is említésre méltó.
 Tervezik-e a folytatását ennek a hagyománynak?
 Mint már fentebb említettem, a terület kedvező adottságai 
miatt a környező országokból, sőt a tengerentúlról is 
szívesen látogatnak el hozzánk vadászat céljából. Úgy 
gondolom, hogy méltán bizakodhatunk abban, hogy a 
sokéves tradíció továbbra is töretlen marad.
Köszönjük az információkat! Sok sikert kívánunk nektek 
a továbbiakban!  

HJVKKI

"4 egyház-4 vallás Füzesgyarmaton" kiállítás a
Csánki Dezső Helytörténeti Egyesület szervezésében 3. rész

folytatás a következő oldalon
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 A kápolna két hosszanti falán a fából faragott keresztút 
képei láthatóak. Az Innsbruck melletti Swatzban készítette 
Francz Kobald a XX. század elején.
 A Széchenyi és Petőfi utca sarkán található templomtelken 
1951-ben épült egy katolikus kápolna, amit később 
lebontottak. Harangja minden elhunyt lelki üdvéért az Új 
temetőben szól. Az egykori kápolna mellett, a Széchenyi 
utcán imaház működött. Később ezt a katolikus egyház 
bérbe adta. A terület sarkán álló feszület azonban máig 
emlékeztet a korábbi nagy létszámú római katolikus 
gyülekezetre. 

AZ UNITÁRIUS EGYHÁZ 
 Az unitáriusok a reformáció 
alapján keletkezett protestáns 
felekezet. Az egyetlen magyar – 
erdélyi – alapítású felekezet a 
reformáció egyik ágaként 
fejlődött ki a XVI. században 
(1568, Dávid Ferenc).
 A keresztény istenfogalom 
szerint Istenben három személy 
van: Atya, Fiú és Szentlélek. Az 
unitáriusok legfontosabb hit-
tétele Isten egysége, ezért 
tagadják a Szentháromságot és 

Krisztus istenségét. A latin eredetű szó (unus, unitas) 
jelentésének megfelelően Isten oszthatatlan egységét 
vallják. Jelmondatuk is ezt hangsúlyozza: „Egy az Isten!” 
 Címerük alapját a Máté evangéliuma 10. részének 16. verse 
képezi: 
 „Legyetek tehát okosak, mint a kígyók és szelídek, mint a 
galambok.” A kígyó már az ókor óta az örökkévalóságot 
jelképezi, valamint az önfeláldozás általi folyamatos 
megújulást. A galamb olyan erényeket szimbolizál, mint az 
alázat, szeretet, isteni sugallat. A korona itt a lelki 
nemességgel hozható összefüggésbe. 
 Füzesgyarmaton 1902. július 27-én, többek által erősen 
megkérdőjelezett református papválasztás következtében 
alakult meg az unitárius gyülekezet. Az első istentiszteletet 
Homoki F. Lajos udvarán, egy eperfa alatt tartották, ahol a 
feljegyzés szerint mintegy 200 érdeklődő vett részt. 
 Kezdetben az istentiszteleteket és a hitoktatást családi 
házaknál végezték, majd telket vásároltak, templomot 
építettek. Az alapkövet 1903. június 24-én helyezték el, és 
Borsothy Géza tervei alapján négy hónap alatt felépítették a 
torony nélküli istenházát, egyszerű erdélyi stílusban, 
fehérre meszelve, félköríves ablakokkal, egy kis fiatoronnyal 
a tetején. 
 A megalakulás utáni első évtizedben a gyülekezet már 
minden szükséges épülettel rendelkezett. A papilak 
nagytermében elindult a felekezeti iskola is. 1911-ben 
felépítették az elmaradt tornyot is, a toronyba két harangot 
öntettek. A kisebbik harangot a háború idején elvitték, de 
1927-ben új kisharangot szenteltek. 

 Az első időkben a szomszédos lelkészek és budapestiek 
szolgáltak be, helyben pedig Gálffy Kálmán lévita tanító 
végzett nagyszerű munkát. Az első állandó lelkészt aztán 
sokan követték, ám az 1971 után elkövetkező majd’ 20 év 
alatt alig voltak szertartások, a gyülekezet létszáma 
megfogyatkozott, a templom épülete folyamatosan 
romlott. 
 Balázsi László lelkész 1990 tavaszán érkezett Erdélyből 
Füzesgyarmatra a családjával. 1990. április 17-én kezdte 
meg szolgálatát, és mintegy 30 éven át végezte azt. 2014-
ben a templom teljes, korszerű felújításon esett át. A 
kántorként mellette dolgozó feleségével együtt végzett 
munkájuknak köszönhetően az egyházi élet fellendült. A 
hitéleti, gyülekezeti, egyházi szervezőmunkája mellett 
gazdag kulturális és társadalmi tevékenységet fejtett ki. 
 2018. október vége óta beszolgálóként, a székelyföldi 
születésű Pap Gy. László debreceni lelkész látja el a 
szolgálatot a Füzesgyarmati Unitárius Egyházban. A 2021-
es pünkösdi istentiszteleten elhangzott beszédéből 
ismételjünk meg egy fontos gondolatot: „Arra kell tehát ma 
válaszolnunk, hogy számunkra van-e egy olyan hely a 
világon, ahová haza megyünk, ahol otthon érezzük 
magunkat, ahol bárki tudomását felhívjuk arra, hogy Isten 
áldásával varázsoljuk magunk köré a lelkületet, az otthon 
hangulatát és a benne levők örömét.” 

Unitárius templom az iskolával

  Tudták?  Hungarikum  le�  az  erdélyi  vallásszabadság 
törvénye.  2021. június 22-én a Hungarikum Bizottság a 
nemzeti értékpiramis legmagasabb fokára sorolta be a 
tordai országgyűlésben (1568. január 6-13.) az erdélyi 
rendek, a magyarok, a székelyek és a szászok közös 
egyetértésével hozott határozatát, a vallásszabadság 
törvényét. Ez a határozat talán Dávid Ferenc és Erdély 
legnagyobb ajándéka az európai kultúra számára: 
évszázadokra biztosította a felekezeti együttélés békés 
feltételeit. 

Sáriné Péli Márta és a
Csánki Dezső Helytörténeti Egyesület 
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 Gyertyagyújtás a város adventi koszorúján, betlehem, 
kézműves vásár, a népdalkör fellépése, forró tea és forralt 
bor. Hagyománnyá vált a karácsonyi ünnepkörben 
összefogással történő elindulás a városi önkormányzat és 
könyvtár, kézművesek, civilek és egyházközségek között.  A 
pandémia ellenére szép számmal lehettünk együtt advent 
első vasárnapján. Idén a koszorú felett az áldást az új római 
katolikus plébános, Jakab Zoltán Tibor Atya kérte 
Füzesgyarmat lakóira.  A Csánki Dezső Helytörténeti 
Egyesület által készített, egyházunkat is bemutató, 
kibővített kiállítás továbbra is látható, immár a 
templomban. Köszönet illesse az önzetlenül segítőket!

 Az ünnepségen elhangzottakból közöljük az alábbi 
gondolatokat:
  Adventus Domini - Az Úr eljövetele!
„Jön a Megváltó, meleggel, fénnyel tölti be a házunk, csak jól 
vigyázzunk, hogy észrevétlen el ne haladjon, s itt ne 
maradjunk mi a sötétben!” /Túrmezei Erzsébet verse/
 Advent. Ezt a szót ma már sokan, a kisebbek is tudják, 
mire kell gondolni. Így legtöbbször szemünk előtt 
megjelennek az ünnep fényei, s a családi asztal közepét 
díszítő szép adventi koszorú, rajta a négy gyertyával. A 
karácsonyt megelőző négy hetet felölelő időszakot 
adventnek nevezzük. Ez a latin eredetű szó az Úr Jézus 
eljövetelére és az arra való felkészülésre hívja fel a 
figyelmünket.
 A feszült, ámde megszentelt várakozás ideje ez. Várakozás 
az ünnepelt érkezésére, s bár várakozásról van szó, 
semmiképpen nem tétlen időszak ez! Ha valaki már 
fogadott vendégeket, az pontosan tudja, hogy a vendég 
érkezése előtt mennyi a teendő. Szeretetünket, 

tiszteletünket úgy szoktuk kifejezni, hogy a vendég 
érkezése előtt tisztaságba, díszbe öltöztetjük otthonunkat és 
szívünket. Ünnepi étellel, finomságokkal, meleggel és 
szeretettel igyekszünk körbe venni vendégeinket. Az ilyen 
találkozások alkalmával adunk és kapunk. Befogadunk és 
befogattatunk. Táplálkozunk és tápláltatunk, testileg és 
lelkileg gazdagodunk. Egymásra időt és figyelmet 
szentelünk, és egymással örömteli közösségbe kerülünk. 
Miért olyan jó ez és miért várjuk ezt az ünnepi időszakot 
annyira? Miért van erre keresztyéneknek és útkeresőknek 
egyaránt szükségük? Mert így lettünk teremtve! 
Közösségre! Istennel és egymással! Enélkül nincs igazi 
ünnepünk. Enélkül felemésztik életünket a szürke, sötétbe 
hajló, monoton hétköznapok. Elaprózzák erőnket a 
végeláthatatlan feladatok. Lerántják lelkünket a rémületes 
hírek, leterhelő információk. A problémák, aggodalmak, 
félelmek sötét felhői akadályozzák a tisztánlátást. Ha nem 
látjuk a célt, ha nem értjük a miérteket, ha nem tudunk 
feltenni jó kérdéseket, bizony könnyen elcsüggedünk és 
reményvesztetté válhatunk. Advent jó híre azonban az, 
hogy az úton nem kell egyedül menni, és nem kell sötétben 
maradni. Kaptunk lámpásokat, és ha azokat megtöltjük a 
hit olajával, akkor ébren és felkészülten várhatjuk a 
vőlegényt, a mi Urunkat!
 A várakozás nem tétlenséget jelent tehát! Ünnepre 
készülve kicsit most nézzünk rá: Van –e olajunk? Van –e 
hitünk? Kiben, miben hiszünk? Ki lesz az a vendég, akit 
várunk? Advent az Úr Jézus Krisztus eljövetelére és újbóli 
visszajövetelére való várakozás. Vajon mi várjuk Őt? Őt 
várjuk? Ne csak a külsőségeket készítsük el, a szép adventi 
koszorút vagy a feldíszített fenyőt, hanem szívünkben is 
készüljön számára hely, mert így lehet igazi ünnepünk!
„De vajon mikor eljön az Ember fia, vajon talál e hitet a 
földön?” Lukács ev. 18, 8

Adventi Fények 2021. november 28.
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